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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért nem halad a hamis választási ajánlásokkal 
összefüggő bűncselekmények felderítése?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az atlatszo.hu portálon megjelent „A hamis választási ajánlásokkal összefüggő bűncselekmények
alig  több  mint  negyede  zárult  vádemeléssel„  című  cikk  szerint  „másfél  évvel  a  2022-es
országgyűlési választást követően a portál utánajárt, hogy halad az ajánlásgyűjtés során tapasztalt
bűncselekmények kivizsgálása. Az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) tájékoztatása alapján a
több tucat, rendőrséghez beérkező ügy többségét elutasították, megszüntették vagy felfüggesztették
a nyomozást – vádemelésre az ügyek csupán negyedében került sor. Az eljárások egy részét pedig a
mai napig nem zárták le.”:

„Tavaly nyáron a rendőrségtől, valamint a 106 helyi választási irodától is kértünk tájékoztatást,
hogy megtudjuk, hány esetben fordultak a rendőrséghez, és mely pártok ajánlásaival kapcsolatban
merült fel probléma. A választási irodák összesen 44 esetről számoltak be, azaz ennyi ügyben tettek
feljelentést, illetve foglaltak le ajánlóíveket a hatóságok. Leggyakrabban a Normális Élet Pártjával
volt probléma, őket a Megoldás Mozgalom jelöltjei követték. 

(…)

Idén  október  elején  újra  megkerestük  a  rendőrséget,  hogy  a  választási  ajánlásgyűjtés  során
tapasztalt  visszaélésekről  érdeklődjünk.  Az  Országos  Rendőr-főkapitányság  friss,  október  eleji
adatai alapján a büntetőeljárások egy részét közel két évvel a választási ajánlásgyűjtés után sem
zárták le.

(…)

A Btk. 345. §-a szerinti hamis magánokirat felhasználása bűncselekménynek 57 ügyet minősített a



rendőrség.  Ebből  8  jelenleg  is  folyamatban  van,  21  nyomozást  ismeretlen  elkövető  miatt
felfüggesztettek, 13 esetben megszüntették az eljárást.

15 ügyet vádemelési javaslattal küldtek meg az ügyészség részére.

Legkevésbé sikeresek a   Btk. 219. § szerinti személyes adattal visszaélés bűncselekmény gyanúja
miatt elrendelt büntetőeljárások voltak: mindössze 5 ilyen ügy került a rendőrséghez, ebből négyet
megszüntettek, egy feljelentést pedig elutasított a hatóság.

(…)

Az adatok alapján elmondható, hogy az ajánlásgyűjtés során tapasztalt visszaélésekkel kapcsolatos
ügyek 27,41 százaléka végződött vádemelési javaslattal.

Az esetek 23,7 százalékában a rendőrség megszüntette az eljárást- ez többek között akkor történik,
ha például a nyomozóhatóság arra jut, hogy nem történt bűncselekmény vagy a rendelkezésre álló
adatok  alapján nem állapítható  meg annak elkövetése.  A feljelentések  17,8 százaléka  zárult  az
eljárás  felfüggesztésével  ismeretlen  tettes  miatt.   Az  esetek  tizedében  a  rendőrség  a  feljelentés
elutasítása mellett döntött. Erre például akkor kerülhet sor, ha hiányzik a bűncselekmény gyanúja
vagy éppen a feljelentett cselekményt már jogerősen elbírálták.

Az ügyek ötöde még folyamatban van, azaz nem zárták le a nyomozást.

Leghatékonyabban  a  választás  rendje  elleni  bűncselekmények  esetében  nyomozott  a  rendőrség,
ebben az esetben minden harmadik feljelentés   vádemeléssel végződött. Ugyanez az arány a hamis
magánokirat  felhasználásánál  26  százalék.  A rendőrség  tájékoztatása  szerint  személyes  adattal
visszaélés  bűncselekmény  gyanúja  miatt  indított  feljelentések  esetében  nem  történt  vádemelési
javaslat.”

 

Kérdezem Önt:

Miért nem halad a hamis választási ajánlásokkal összefüggő bűncselekmények felderítése?

 

Budapest, 2023. november 10.

 

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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